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ҚАЗАҚСТАН
ТЕМIРЖОЛШЫСЫ

Интеллектуалдық турнир

«ҚТЖ» ҰК» АҚ КОМПАНИЯ-
ЛАР ТОБЫНЫҢ ТЕҢ ҚҰҚЫЛЫ 
ТҰЛҒАЛАРЫНА КӨРСЕТІЛГЕН 
ЗАҢНАМАЛЫҚ ЖАҢА-
ЛЫҚТАРЫМЕН ТАНЫСЫП, 
СЫБАЙЛАС ЖЕМҚОРЛЫҚҚА 
ҚАРСЫ ЗАҢНАМАНЫҢ ЖАҢА 
ТАЛАПТАРЫН  ТИІСІНШЕ 
ОРЫНДАУДЫ  ҚАМТАМАСЫЗ 
ЕТУІ ҚАЖЕТ» 

Бекет АҚПАН,
ҚТЖ комплаенс бақылаушысы:

САНДАР СӨЙЛЕЙДІ:
БИЫЛ  ВЛ80С СЕРИЯЛЫ 

ЭЛЕКТРОВОЗ ҚЫЗМЕТ 
МЕРЗІМІ ҰЗАРТЫЛА ОТЫРЫП, 
ЖӨНДЕУДЕН ӨТЕДІ. 

ҮСТІМІЗДЕГІ ЖЫЛЫ  
МАШИНИСТ ДӘРЕЖЕСІН АЛУҒА

МАШИНИСТ КӨМЕКШІСІ 
ОҚЫТЫЛМАҚ. 

«НҰРЛЫ ЖОЛ»  
ВОКЗАЛ КЕШЕНІ ТӘУЛІГІНЕ

ЖОЛАУШЫҒА ҚЫЗМЕТ 
КӨРСЕТЕ АЛАДЫ.
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В 25 раз увеличился объем                           
перевозок на транзитных сервисах 
совместного предприятия железных 
дорог Казахстана, России и Бела-
руси АО «ОТЛК ЕРА» за последние 
пять лет.

Такую информацию озвучил гене-
ральный директор Евразийского же-
лезнодорожного альянса Алексей Гром.

– 2022 год был достаточно непро-
стым периодом, однако ОТЛК ЕРА и 
ее акционерам удалось завершить его 
с хорошими результатами. В сервисах 
компании проехало шесть тысяч по-
ездов. Это эквивалентно 681 тысяче 
ДФЭ, что всего лишь на 1,6% меньше 
показателей рекордного 2021 года, – 
отметил он.

Все заявленные объемы вывезены 
благодаря эффективной координации 
действий акционеров: сокращению 
технологических задержек и обеспе-
чению высокой скорости движения 
поездов. Рост скорости составил 10% по 
сравнению с 2021 годом. Кроме того, 
было принято несколько совместных 
технологических решений, связанных 
с длиной поездного состава и напол-
няемостью поездов. 

Так, существенный вклад внесли 
Китайские железные дороги, которые 
увеличили количество контейнеров в 
одном поездном формировании, что 
позволило экономить пропускную 
способность и наращивать объем 
перевозок.

Ключевой совместной задачей на      
2023 год Алесей Гром считает циф-
ровизацию перевозочного процесса, 
в частности, внедрение цифровой 
накладной и цифрового пакета сопро-
водительной документации.

Любовь РОВБА

ЭФФЕКТИВНО 
И СЛАЖЕННО

Технико-экономическое обо-
снование (ТЭО) по проекту 
строительства третьего погра-
ничного железнодорожного 
перехода на казахстанско-                                                       
китайской границе с выходом 
на железнодорожный участок 
Семей – Актогай представят 
до 17 апреля в РГП «Госэкс-
пертиза», которое начнет 
поэтапное изучение всех его 
разделов. 

В НАСТОЯЩЕЕ ВРЕМЯ АО «НК «ҚТЖ» АКТИВНО ИСПОЛЬЗУЕТ ЦИФРОВЫЕ ТЕХНОЛОГИИ ДЛЯ АВТОМАТИЗАЦИИ 
БИЗНЕС-ПРОЦЕССОВ ГРУЗОВЫХ ПЕРЕВОЗОК НА ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНОМ ТРАНСПОРТЕ С ИСПОЛЬЗОВАНИЕМ 
БЕЗБУМАЖНОЙ ТЕХНОЛОГИИ ОФОРМЛЕНИЯ ПЕРЕВОЗОЧНЫХ ДОКУМЕНТОВ. 

Ануар АХМЕТЖАНОВ,
заместитель председателя правления 

по стратегии и цифровизации АО «НК «ҚТЖ»

Во время рабочей встречи сторо-
ны выразили заинтересованность в 
рассмотрении возможности орга-

низации комплексных логистиче-
ских продуктов для транзитных и 
экспортных грузов, следующих из 
КНР и Казахстана, с дальнейшим 
выходом через терминалы порта Бан-
дар Аббас. Участники мероприятия 

– Турнирді өткізудегі басты мін-
дет – компанияның корпоративтік 
құндылықтарын дәріптеу, қызмет-
керлердің шығармашылық және 
зияткерлік қабілеттерін дамыту, 
қызметкерлердің адалдығы мен ын-
тасын арттыру. «Теміржол білгірлері» 
интеллектуалдық турнирін 12 сәуірде 
Орталық аппарат қызметкерлері 
арасында оффлайн түрде бастағалы 
отырмыз, – дейді «Қазақстан темір 
жолы» ҰК» АҚ Әлеуметтік саясат 
департаментінің бас менеджері 
Ақмарал Байғабылова. 

Барлығы  4 турдан тұратын                      

байқауға Орталық аппарат қыз-
меткерлері оффлайн, ал филиалдар 
мен еншілес ұйымдар қызметкерлері 
онлайн түрде қатыса алады.  Бірінші 
тур – қызықты деректер, екіншісі – 
байланыстыру, үшіншісі – бейне сауал, 
төртінші тур – логикалық сұрақтарға 
арналады. Іріктеу кезеңінде әр ко-
манда 5 адамнан құралады, жүргізуші 
сұрақтарды экранға шығарады және 
оларға түсініктеме береді. Сұрақ 
барлық командалар үшін бірдей 
болады. Жауаптарды командалар 
арнайы бланктерге толтырады және 
оны онлайн форматта қатысып жатса, 
ұйымдастырушыларға WhatsApp желісі 
арқылы жолдап, ал Оffline форма-
тында отырса, қолма-қол тапсырады. 

Онлайн қатысатын еншілес ұйымдар 
мен филиалдардың қызметкерлерінде  
сапалы интернет желісіне қосылған 
ноутбук, компьютер болуы керек. 
Әрине, ең көп сұраққа жауап берген 
команда жеңіске жетеді. 

Турнирдің ақтық сайысы Астана-
да өтеді. Соңғы сайыста Орталық 
аппарат, филиалдар және еншілес 
ұйымдар қызметкерлері арасындағы 
іріктеу турларының нәтижесі есепке 
алынады. Командалар үшін сұрақтар 
экранға беріліп, жинаған балдар саны 
да экранда шығып тұрады. Шешуші 
турнир 2 сағаттың ішінде өткізіледі. 
Соңында жеңімпаз командалар ма-
рапатталып, диплом және арнайы 
сыйлықтарға ие болады. 

БІЛІМДІЛЕР  БАҚ  СЫНАЙДЫ
«ҚТЖ» ҰК» АҚ Әлеуметтік саясат департаментінің ұйымдастыруымен 
«Теміржол білгірлері» интеллектуалдық турнирі өтеді. Осы сәуір айына 
жоспарланып отырған шараның мақсаты – интеллектуалды-шығар-
машылық, команда құрушы ойындарды ұйымдастыру арқылы кор-
поративтік мәдениетті нығайтып, теміржол зиялыларының ортасын 
қалыптастыру дейді ұйымдастырушылар.  

Ұлан ОРАЗ,
Астана

СОТРУДНИЧЕСТВО

ВЗАИМНЫЙ  ИНТЕРЕС
Перспективы двустороннего                                              
сотрудничества по созданию тер-
минальных мощностей обсудили 
представители АО «Кедентранс-
сервис» и компании Shanghai Ace 
Investment & Development Cо. Ltd.

ТРЕТИЙ  ПОГРАНПЕРЕХОД  ПОСТРОЯТ 
В  ОБЛАСТИ  АБАЙ

договорились продолжить обсуж-
дение вопросов взаимовыгодного 
сотрудничества.

Н а п о м н и м ,  к и т а й с к и й                                  
инвестор Shanghai ACE Investment 
& Development Co. Ltd. также ведет 
подготовку документации с «Сам-
рук-Қазына Инвест» для определения 
основных условий сотрудничества 
в рамках участия в инвестицион-
ном проекте «Создание производ-
ственно-логистической базы в СЭЗ 
«Морпорт Актау».

Ожидается, что реализация на-
меченных инициатив улучшит ло-
гистическую инфраструктуру и 
облегчит торговлю по «Срединному 
коридору».

Роман ЛЮБИМОВ,
Астана

Ақтау теңіз портына Қытайдың 
Ляньюньган қаласынан арнайы 
делегация келді.   

«Ақтау теңіз порты» АЭА аумағын-
да «Ақтау қаласындағы Еуразиялық 
жеткізу тізбегі базасының» құрылы-
сын іске қосу іс-шарасы қарсаңында 
келген қонақтар портты қаланың 
мүмкіндіктерімен танысты.

Ресми делегацияны «АТСП» ҰК» АҚ 
Басқарма төрағасы Абай Түрікпенбаев 
қарсы алып, порттың инфрақұрылы-
мымен танысу барысында қонақтарға 
теңіз айлағының ағымдағы және 
болашақтағы мүмкіндіктері туралы 
хабардар етті.

Ақтау портының қуаттылығы АЭА 
аумағында шығыстағы әріптестер 
іске асыратын құрастыру және қайта 
өңдеу өндірістерін құру мүмкіндігі бар 
кедендік логистикалық қойма салуды 
көздейтін жобаның толық ауқымды 
жұмыс істеуі үшін сөзсіз талап етілетін 
болады.

Инвесторлар атап өткендей, жоба 
Транскаспий халықаралық көлік 
бағыты бойындағы сауданы дамы-
ту мүддесі үшін логистикалық ин-
фрақұрылым мен қызметтердің сапа-
сын арттыруға мүмкіндік береді. Ал 
салада білікті кадрларды қалыптастыру 
үшін жоба шеңберінде жергілікті 
кәсіптік-техникалық оқу орындарымен                                                                                    
серіктестікте кәсіптік оқыту бағдарла-
масы дайындалып, енгізілетін болады. 
Кем дегенде 120 жас маман логисти-
калық және жеңіл өнеркәсіпте жұмыс 
істеу үшін қажетті негізгі білім мен 
дағдыларды алады.

 Шахида ЖҰМАН, Ақтау

ҚЫТАЙЛЫҚ
ДЕЛЕГАЦИЯ – 
АҚТАУДА 

Ольга УШАКОВА,
Усть-Каменогорск

Ранее область Абай, где будут вести строитель-
ство третьего погранперехода и железнодорожной 
ветки Бахты – Аягоз, до 8 июня 2022 года входила 
в состав Восточно-Казахстанской области. По дан-
ным Семейского отделения грузовых перевозок, 
еще 22 марта 2017 года между акиматом ВКО и 
Тарбагатайским округом СУАР КНР подписан 
Меморандум о проведении предварительных 
исследований по строительству участка Бахты – 
Аягоз железной дороги Карамай – Тачэн – Аягоз. 
Эти работы были выполнены. 

Как информировали в Министерстве индустрии 
и инфраструктурного развития (МИИР) РК, реа-
лизация проекта по строительству новой желез-
нодорожной линии Бахты – Аягоз с открытием 
третьего пункта пропуска «Бахты» на границе с 
Китаем необходима для разгрузки пригранич-
ных железнодорожных станций, увеличения 
пропускной способности между Казахстаном и 
Китаем еще на 20 миллионов тонн грузов в год.

Протяженность участка Бахты – Аягоз –                              
270 километров, а ориентировочная стоимость 
проекта – 321 миллиард тенге. Разработчиком 

технико-экономического обоснования стала 
Академия транспорта и коммуникаций. Период 
реализации проекта – 2024-2025 годы. 

– На границе с Китайской Народной Республикой 
объем перевозок грузов в экспортно-импортном 
сообщении через железнодорожные станции 
Достык и Алтынколь ежегодно увеличивается. В 
2021 году через них перевезено 20,2 миллиона 
тонн грузов. За 2022 год объем перевозок грузов 
между РК и КНР составил 20,22 миллиона тонн. 
Это на 15% больше аналогичного периода про-
шлого года. По итогам двух месяцев 2023 года 
объем перевозок грузов составил свыше четырех 
миллионов тонн, что на 31% больше аналогич-
ного периода прошлого года, – представили нам 
данные в МИИР. 

– Мы возлагаем на проект большие надежды, 
– отметил исполняющий обязанности директора 
Семейского отделения грузовых перевозок Алмас 
Сейсемканов. – Здесь запланировали реализацию 
ряда инфраструктурных проектов, увеличатся 
объемы грузоперевозок с Китаем. Строительство 
железнодорожной линии, третьего погранпере-
хода положительно скажется на близлежащих 

казахстанских населенных пунктах, поскольку 
будут созданы дополнительные рабочие места. 

По информации Семейского отделения грузовых 
перевозок, в рамках разрабатываемого ТЭО про-
екта будут предусмотрены объекты сооружений 
таможенных, пограничных и санитарных служб на 
приграничных станциях. Проектировщику предо-
ставили информацию по потребному количеству 
объектов и инфраструктуры на предполагаемых 
десяти раздельных пунктах. Это Аягоз-2, Шын-
кожа, Ай, Таскескен, Текебулак, № 139, Урджар, 
Маканчи, № 240 и по станции Бахты. 

Предполагается строительство администра-
тивных зданий начальника станции, локомо-
тивного и вагонного депо, дистанций пути, 
электроснабжения, сигнализации и связи, 
домов отдыха локомотивных бригад, пунктов 
экипировки локомотивов песком и топливом. 
Здесь также планируют построить станционные 
посты, здания пунктов технического осмотра, 
контрольного поста, помещения для обогрева, 
компрессорные, здания текущего отцепочного 
ремонта и двухквартирные жилые дома на                                              
каждом раздельном пункте.
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ӨНДІРІС

Ұлан ОРАЗ,
Астана

Нұрай СӘРСЕНҒАЛИ,
Астана

Сұлугүл БЕКЕНҚЫЗЫ,
Астана

«ҚТЖ» ҰК» АҚ Басқарма төрағасының стратегия 
және цифрландыру жөніндегі орынбасары Әнуар 
Ахметжанов «Expert Talks» пікірталас платформасын-
да берген сұхбатында осындай мәліметтер келтірді.  
Айтуынша, жыл сайынғы күрделді жөндеу телімдердің 
барлық көлемін түгел қамтымайды, келесі жылға қала 
береді. Осылайша тозу деңгейі де өсе береді.   

– Осыған орай жол жөндеу жұмыстарын дер кезінде 
жүргізу үшін қаржыландыру көздері туралы мәселе қашан 
да маңызды болып саналады. Бұл ретте біріншіден ойға 
келетіні – тариф. Яғни жыл сайын жасалатын жөндеу 
жұмыстары тарифке енгізілген. Аталған мәселеде аса 
маңызды сала – транзит туралы да тоқтала кеткен жөн. 
Транзиттік тасымал – Қазақстанда монополияға қарсы 
орган реттемейтін қызмет түрі. Бұл бізге инфрақұрылым-
ды күтіп ұстау, жылжымалы құрамды, локомотив тар-
тымын жаңарту, жолаушылар тасымалын субсидиялау 
үшін қажет қаржы жетіспеушілігінің орнын толтыруға 
мүмкіндік береді, – деді Ә.Ахметжанов. 

Инвестициялық жобаларды қаржыландыру көзіне 
тариф жатады. Теміржол қауіпсіздікке нұқсан келетіндей 
шығындарға түспеуі керек. Бұған дейін компанияда 
жүктердің негізгі 5-6 санаттары бойынша орташа 
тариф есептеліп, соның нәтижесінде ҚТЖ-дағы тариф 
Ресейге қарағанда 3 есе төмен екеніне және Белорус-
сияға қарағанда 30-40% аз екеніне көз жеткізілген. 

Жөндеу жұмыстарын қаржыландырудың екінші 
көзі – бюджет қаржысы. Әлемдегі елдерде теміржол 
инфрақұрылымын дамытуда бюджеттен тікелей қаржы 
бөлінеді. Қазақстандық теміржолшылар қаржыланды-
рудың барлық нұсқаларын зерттеп көруде. Мысалы, 
инфрақұрылымдық жобаларды дамыту үшін компанияны 
капитализациялау. Атап айтқанда, Достық-Мойынты 
теміржол желісі жобасын ҚТЖ Ұлттық қорды тарту, 
яғни облигациялық займ арқылы жүзеге асыруда.

Суретті түсірген Александр ЖАБЧУК

«ҚТЖ» ҰК» АҚ жыл сайын 500-
600 км жолға күрделі жөндеу 
жүргізеді. Оның сыртында 
теміржолды ағымдағы күтіп 
ұстау және орташа жөндеу бар. 
Әйтсе де, бүгінгі таңда елімізде 
теміржол инфрақұрылымының 
тозу деңгейі 57% құрайды екен. 
Демек, жыл сайын 2500 км 
жолды жөндеуге қажеттілік бар. 

ЖОЛ  САПАСЫМЕН  
ҚАУІПСІЗ  

МОБИЛЬДІ 
ҒИМАРАТТАР КӨБЕЙЕДІ 

 «Әскерилендірілген темір жол 
күзеті» ЖШС Түркістан фили-
алына қарасты  Қызылорда 
күзетінің сарбаздары желілік 
полициямен бірлесіп кезекті 
рейдке шықты.

РЕЙД

БІРЛЕСЕ ӘРЕКЕТ ЕТУДЕ 

Жыл басынан бері 
пойыздардың қозғалыс 
қауіпсіздігін арттыруды 
көздеген акцияларға 
белсене атсалысып 
келе жатқан күзет 
сарбаздары әсіресе 
ұрлық-қарлықтың ал-
дын алуда бірталай 
жетістікке  жетті. Қы-
зылорда шұғыл әрекетті 
оңтайландыру тобы-
ның тікелей іс-әрекеті 
арқасында ағымдағы 
жылдың ақпан-наурыз 
айлары аралығында 
«Тұрмыстық мақсаттағы көмірді тасымалдауға қабылдау 
кезіндегі тиеуді сапалы тексеру және тасымалдарды 
сақтаудың маңызды шарттары» тақырыбында айлық 
жарияланып, Қызылорда қосалқы бөлімі, ЖІІб және 
ӘТЖК мекемелері арасында комиссия құрылып, бір-
лескен іс-жоспар жасалды. Жоспар бойынша барлық 
шаралар іске асырылып, аймақ бекеттеріне түсіріліп, 
таратылған көмір отынының талан-таражға түсуіне, 
қол сұғу фактілерінің орын алуына жол берілген жоқ. 

– Сонымен қатар «Темір жол – қауіпті аймақ» 
тақырыбындағы желілік полиция бөлімімен бірлесіп 
теміржолға жақын орналасқан мектептерді, оқу 
орындарын аралап, түсіндіру жұмыстарын тұрақты 
жүргізіп келеміз, – дейді Қызылорда шұғыл әрекетті 
оңтайландыру тобының мүшесі Жандос Тарманов.

Негізінен жүк пойыздарына белгіленген нүктеге 
дейін жеткізу мен жол бойы нысандарын күзету 
қызметін атқаратын әскерилендірілген күзет сар-
баздары қауіпсіздікті сақтау шараларына да осылай 
өз үлестерін қосуда.   

Суретті түсірген автор

Семей жүк тасымалы бөлім-
шесі бойынша ағымдағы жылға 
жоспарланған басымды міндеттің 
бірі желі бойына күрделі жөндеу 
жүргізу болып отыр. 

– Биылғы жылы бірқатар маңыз- 
ды жобаларды жүзеге асыруды 
межелеп отырмыз. Өңірімізге 
өте үлкен инвестициялар тар-
тылмақ. Бірінші кезекте ин-
фрақұрылымды дамыту көзделіп 
отыр. Соның ішінде ағымдағы 
жылы жалпы көлемі 85 шақырым 
болатын телім бойына күрделі 
жөндеу жүргізілмек. Мұндай жайт 
өңірімізде бұрын-соңды орын 
алып көрмеген. Сонымен қатар 
маңызды шаралар қатарында 
осыған дейін айтылып жүрген 
маңызды жоба, еліміз бойынша 
үшінші шекаралық теміржол 
телімі Аягөз-Бақты желісі са-
лынбақ. Мемлекет басшысының 

ИНФРАҚҰРЫЛЫМДЫ ДАМЫТУ КӨЗДЕЛЕДІ
Ел шығысындағы теміржол саласында биылдан бастап бірқатар 
ауқымды жобалар жүзеге асырылады. Бұл ретте алдағы екі жыл-
дың ішінде ауқымды инвестиция тартылып,  ел  экономикасы  үшін    
маңызды   құрылыс жұмыстары жүргізілетін болады. 

Қуаныш ҚОЖАЕВ,
Семей

өзі бұл жобаға аса мән беріп, 
назарға алып отыр, – дейді бұл 
орайда Семей ЖТ бөлімшесінің 
басшысы Владимир Бабиченко.

Қазіргі таңда семейлік темір- 
жолшылар өз жерлерінде жүр-
гізілетін жоба бойынша даярлық 
шараларын пысықтауда. Бірінші 
кезекте жаңа телімнің пайдасы, 
берер игілігі сарапқа түскен 
болатын. Осы ретте тоқтала 
кетер жайт, өткен жылы Абай 
облысының Азия елдерімен 
Қытай өңірлерімен шекарамаңы 
саудасының арқасында жалпы 

тауар айналымы құрылымындағы 
үлесі іс жүзінде 54,1 пайызды 
құрапты. Бұл халықаралық ва-
лютамен есептегенде 35,9 млн 
АҚШ доллары деген сөз. 

Семей бүгінде ірі көлік дәлізі 
саналады және оның мүмкіндік-
тері жыл сайын артып келеді. 
Семей ЖТ бөлімшесінде жүк 
айналымын кеңейту бағытында 
түрлі шаралар қабылданып жатыр. 
2024-2025 жылдарға жоспар-
ланған ұзындығы 270 км болатын 
Аягөз-Бақты-Тачэн теміржолы 
өңірдің көлік-транзиттік әлеуетін 

арттыруға айтарлықтай әсер 
ететін жоба болғалы тұр.  

Жоба аясында бөлімше станция- 
ларында да бірқатар ауқымды 
жұмыстар жүргізу көзделуде. 
Басты себеп индустриалды ай-
мақ резиденттері үшін арнайы 
қоймалары бар тұйық желілердің 
құрылысы басталмақ. Аталмыш 
шаралардың аясында өңірде 
«құрғақ порт», «логистикалық 
парк» құрылатын болады. Бұл 
орайда апта басында Қазақстан 
Республикасы мен Қытай Халық 
Республикасының Шыңжаң – 
Ұйғыр автономиялық ауданы 
арасындағы шекарамаңы ын-
тымақтастығының II достық 
диалогы барысында бұл мәселе 
кең көлемде талқыланды. Жалпы, 
аталмыш форум қорытындысы 
бойынша 16 құжатқа қол қой-
ылған болатын. Демек, екі ел 
арасындағы әріптестіктің жаңа 
кезеңі семейлік теміржолшылар 
үшін де үлкен жауапкершілік 
жүктейді деген сөз. 

Суретті түсірген автор 

КӨКЕЙКЕСТІ

– Гүлнәр Жәукенқызы, Қозға-
лыс кестесін әзірлеу департа-
ментіне  жүктелетін негізгі 
міндет қандай? 

– Теміржол көлігінде пойыздар-
дың қозғалысы кесте арқылы 
жүзеге асатыны белгілі. Қозғалыс 
кестесі темір жолды пайдалану 
жұмысының жоспарын біл-
дірумен қатар тасымалдауды 
ұйымдастырудың негізі болып 
табылады. Ал пойыздар қозға-
лысын ұйымдастыру бойынша 
барлық бөлімшелердің жұмысы 
негізгі нормативті-техноло-
гиялық құжатпен реттеледі. 
Пойыздардың қозғалысы қатаң 
кестеге сәйкес, станциялардың, 
локомотив және вагон депола-
рының, тартымдық қосалқы 
станциялардың, техникалық 
қызмет көрсету пункттерінің, 
жол дистанцияларының, қысқа-
сы, жұмысы пойыздар қозға-
лысымен байланысты барлық 
құрылымдардың технологи-
ялық процестерін дәл сақтау 
арқылы жүзеге асырылады. 
Осы бөлімшелердің жұмысын 
біріктіре отырып, қозғалыс 
кестесі олардың өзара үйлесімді 
әрекет етуіне мүмкіндік береді. 

– Пойыздардың қозғалыс 
кестесін жасау, сіздердің тілмен 
айтқанда «графистер» жұмы-
сының ерекшелігі қандай?     

– Теміржолдағы бүкіл жұмыстың 
тіні қозғалыс кестесіне байла- 
нысты десем, артық айтпаймын. 
Ал қозғалыс кестесін  сауатты 
түзе білу нағыз өнер дер едім. 
Осы тұрғыда бұл қызмет тізгінін 
ұстаған «графистер» жұмысы аса 

жауапты екені айтпаса да түсінікті. 
Біздің департамент үш бағытта 
жұмыс істейді, пойыздардың 
қозғалыс кестесін, пойыздарды 
құрастыру кестесін және тартым 
күштерінің, яғни локомотивтер 
есеп-қисабын әзірлеумен айна-
лысады. Міне, осы жұмыстарды 
департаментте 35 қызметкер 
атқарып отыр. Бір тобы қозғалыс 
кестесін жасаумен айналысса, 
екінші топ вагондарды құрасты-
руды жоспарлайды, яғни вагон-
дарды Қазақстан бойынша қайда, 
қай бағытқа құрастырып жіберу 
жоспарын жасайды. Ал үшінші 
топ бүкіл кестені түзу үшін тартым 
күштерінің есептеулерін әзірлеу 
ісімен айналысады. Пойыздар  
жолаушы және жүк пойыздары 
деп бөлінсе, жүк пойыздарының 
өзі бірнешеге бөлінеді: контей-
нерлік, шамадан тыс ауқымды, 
салмағы жоғары, бос вагондар 
тіркеген пойыздар дегендей, 
олардың жүріс уақытын есептеп 
шығару, кестеге салу тіпті де оңай 
жұмыс емес. Бұдан бөлек локо-
мотивтер бар, олардың өзі жүк 
және жолаушы тепловоздары мен 
электровоздары болып бөлінеді, 
қайсысы қанша тартады, соның 
бәріне техникалық сипаттама 
әзірлеп, есептеулерін жасап, 
кесте түзушілерге беріледі. Бұл 
бір тараптан. Екінші тараптан 
вагондарды құрастыру жоспары 
жасалып, ол да графистерге келіп 
түседі. Ал графистер осы есептеу- 
лер негізінде және жан-жақтан 
келген ақпараттарды пайдала-
нып теміржолдағы пойыздар 
қозғалысының кестесін жасайды.  

ҚОЗҒАЛЫС КЕСТЕСІН ТҮЗУ  – НАҒЫЗ ӨНЕР

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Қызылорда

Сұхбат

автоматтандырылған, Ресей 
бағдарламасымен жасалады.

Ал екінші бір кесте – нұсқау- 
лық кесте күнделікті жөндеу 
жұмыстарын жоспарлап, ШЧ, 
ПЧ, ЭЧ сынды құрылымдардың 
жөндеу жұмыстарына байланыс- 
ты өзгеріп отырады. Мәселен, 
жазғы жол жұмыстары кезін-
дегі «толаскездер» де нұсқаулық 
кестеге байланысты беріледі. 
Жолаушылар тасымалына қа-
тысты жұмыс болса графикке 
салынады, жолшыларда жұмыс 
болса олар да кестеге сүйенеді. 
Бұл график жартылай автомат-
тандырылған, жартылай қолмен 
жүзеге асырылады. Біздегі 15 
графистің бір бөлігі нормативпен, 
жартысы күнделікті нұсқаулық 
кесте жасаумен айналысады. 
Біз графиктерді жасап, диспет-
черлерге жолдаймыз. Ал олар 
станция кезекшілеріне береді.

– Өзіңіз басқарып отырған 
қозғалыстың жүрегі сынды 
департаменттің алдағы ең 
үлкен жоспары қандай?  

– Жоспарда осы күнделікті 
нұсқаулық кесте жұмысын ав-
томаттандыру тұр. Қазір дис-
петчерлер пойыздың уақытылы 
немесе кешігіп келетінін көре 
алмайды. Сондықтан біз нұсқа-
улық кестені автоматтандыру 
мәселесін Автоматтандыру және 
цифрландыру дирекциясының 
(ЦДАС) алдына қойдық. Яғни 
Пойыздар қозғалысы кестесі-
не қатысты жұмыс орнының 
автоматтандырылған жүйесі 
бағдарламасы әзірленіп, іске 
қосылғанда ол автоматты түрде 
диспетчерлерге ақпаратты беріп 
отырады, әрі қарай диспетчер 
өзі шешім қабылдайтын болады. 
Ол бағдарлама бүкіл процесті, 
локомотивтердің, қай құрамға 
қайсысы баратынын да көрсетіп 
отырады. Қазір бұл бағдарламаны 
ЦДАЦ  өздері  жасауға талпынып 
жатыр.  Отандық өнім болса, 
әрине бізге де жақсы. Қысқа-
сы, графистер жұмысын едәуір 
жеңілдететін күн алыс емес деп 
ойлаймыз.

Жамбыл магистральдық желі бөлімшесінің қауіпсіздік 
бөлімінің басшысы Әбдірахман Ахметов жүргізген 
жиында негізгі хабарламаны бөлімшенің байланыс 
жөніндегі жетекші маманы Марат Куликов жасады. 
Оның айтуынша, 2022 жылы Жамбыл магистральдық 
желі бөлімшесіне қарасты дистанцияларда құрылғы-
лардың 67 істен шығу оқиғасы орын алған. Оның 44-і 
мамандардың кінәсінен болған. Барлық  оқиғаның 
алтауы «Альстом» құрылғысынан табылған. 2013 
жылы өндіріске енгізілген құрылғыда 4 оқиға жол 
дистанциясының, 2 оқиға белгі беру және  байланыс 
дистанциясы мамандарының кінәсінен орын алған. 
Биылғы жылдың еншісінде тағы сегіз оқиға...

– Бізде әлі де болса жол, белгі беру және байланыс, 

электрмен жабдықтау дистанциясы жұмысшы-
ларының арасында байланыс төмен. Пойыздар 
қозғалысының кестеден кешігуінің де басты себебі 
сол, – деді Марат Куликов.

Бұдан соң мамандарға Сарышаған белгі беру 
және  байланыс дистанциясының өндірістік оқы-
ту шебері Жанболат Башиков слайд арқылы 
теориялық сабақ өткізді. Одан әрі тәжірибелік 
білімдерін жетілдіру үшін кеңеске қатысушылар                                                                     
жол бойында пойыздар қозғалысын реттеп тұрған 
Р-80 типті Альстом құрылғысында тәжірибелік 
сабақ өткізді.

Ерман ӘБДИЕВ, Жамбыл
Суретті түсірген автор

 ТӘЖІРИБЕ  САБАҒЫНА  ҰЛАСТЫ
Жамбыл белгі беру және байланыс дистанциясында өткен техникалық 
кеңес  қауіпсіздік мәселесіне арналды. Жиынға дистанциялардың орта буын 
басшылығы мен жол шеберлері қатысты. 

АЙМАҚ

– Бұл жұмыстардың бәрі  
автоматтандырылған жүйе 
арқылы атқарылатын болар?

– Тасымалдау үдерісін басқару-
дың автоматтандырылған жүйесі 
(АБЖ) аясында автоматтандыру 
кешеніне және пойыздар қозға-
лысының кестесін жасауға көп 
көңіл бөлінуде. Әрине, пойыз- 
дарды құрастыру жоспарымен 
айналысатын бөлімнің жұмысы 
толықтай автоматтандырылған. 
Олар жылына бір рет ТМД ел-
дерінің үлкен жиынына қатысып, 
Ресей, Өзбекстан, Қырғызстан, 
Тәжікстан, Түркіменстан ел-
дерімен пойыздарды құрастыру, 
яғни вагондарды қайда, қандай 
мерзімге, қай мемлекетаралық 
шекаралық түйіспеден жөнелту 
мәселелерін талқылап, келісім-
дерге келеді. Өйткені кесте жасау 
кезінде халықаралық пойыздар-
дың шекаралық станцияларға 
келісілген уақытта жеткізілуі 
және пойыздарды өңдеу тех-
нологиясын дәл сақтауы көзде-
луге тиіс. Біз қозғалыс кестесін 
жасау барысында вагондардың 
қысқа арақашықтықта жүруіне 
басымдық береміз, яғни жүк 
жөнелтушілерге вагондар тез 
жетуі үшін қай түйіспе арқылы 
жіберген тиімді екені ескеріледі. 
Ал графистер жолдағы стан-
циялардың, разъездердің, қай 
жерде қандай депо бар, бүкіл 
техникалық сипаттамасын 
технарьлардан алады да бір 
графикке салады. Ол  жылына 
бір рет жасалады. Бұл процесс 

«ҚТЖ-Жүк тасымалы» ЖШС-ге қарасты 
Қозғалыс кестесін әзірлеу департаментінің 
директоры  Гүлнәр Таласпаевамен сұх-
батымыз  осы құрылымның жұмысы, 
функциясы, бағыт-бағдары, тағысын 
тағы  туралы  өрбіді.    
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Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

Профилактическая работа в 
подразделениях АО «НК «ҚТЖ» 
на тему безопасности прово-
дится постоянно. Это беседы 
с населением и школьниками, 
плановые и внеплановые рейды. 
Но настоящую головную боль для 
железнодорожников в сельской 
местности представляют безнад-
зорно пасущийся домашний скот 
и легкомысленное отношение к 

собственной скотине прожива-
ющих вблизи железнодорожных 
путей граждан. 

Начальник станции Белес 
Ерлан Кужумов вместе с акимом 
сельского округа Белес Бахытгуль 
Жунусовой провели беседы с 
местными жителями поселка. 
Они напомнили, как и в каких 
местах можно переходить желез-
нодорожные пути, почему нельзя 
пересекать их в неустановленных 
местах, пролезать под вагонами, 
перебегать и переезжать пути 

перед идущим поездом, несмо-
тря на кажущуюся дальность 
расстояния и неубедительный 
аргумент «очень надо, я опаз-
дываю», и так далее. 

– Тормозной путь состава 
несколько сот метров, у него 
очень большая инерция. Даже 
если вам удалось проскочить 
невредимым, вы наносите ущерб 
из-за экстренного торможения 
как минимум компании. А если 
при этом произошло поврежде-
ние грузовых вагонов или пасса-

НЕ  ДЛЯ  ВСЕХ  ПИСАНЫ  ПРАВИЛА  ВЫПАСА
На станции Белес Зеленовского района ЗКО 
прошла встреча представителей Уральского 
филиала ТОО «КТЖ – Грузовые перевозки» – 
«Батыс» и сельской администрации с местными 
жителями на тему безопасности на железной 
дороге и мерах наказания за безнадзорный скот.

Благодаря профилактической работе, которая прово-
дилась заблаговременно до наступления паводкового 
периода, специальной комиссией составлен план по во-
доборьбе и, соответственно, проведен ряд мероприятий,                                  
способствующий безопасному пропуску поездов. 

По словам главного ревизора департамента безопасности 
движения АО «НК «ҚТЖ» по Карагандинскому участку 
Булатбека Альмурзаева, на сегодняшний день на станциях 
Жанаарка, Караганда-Сортировочная, Балхаш, Ақадыр, 
Карабас, Сарыкум сформированы противоразмывные 
поезда, состоящие из 28 вагонов.  Как правило, в грузовых 
составах перевозятся щебень, доски, инструменты, буто-
вый камень, а в вагонах-платформах – трубы. Паводки 
не смогли застать железнодорожные объекты врасплох, 
так как в настоящее время есть все, чтобы противосто-
ять им. На участках активно применяется специальный 
транспорт – дрезины АГМ, ДГКУ, имеющие многоцелевое 
применение. Автотранспорт состоит из гидромеханиче-
ской передачи и подъемного крана. Его предназначение 
заключается в том, чтобы выполнять манипуляции по 
погрузочно-транспортным работам  на железнодорожных 
участках. Кроме того, на узлах имеется достаточный запас 
горюче-смазочных материалов. 

По данным мониторинга с космоса, в настоящее время 
более 70% площади Карагандинской области находится 
еще под снежным покровом. Работы по вывозу снега с 
территорий региона продолжаются. Всего по области было 
вывезено  более двух миллионов  кубометров снега, кроме 
того, проведена нарезка 135 километров водоотводящих 
траншей, очищены 185 километров каналов и арыков.

ПОЛОВОДЬЕ 
В САМОМ РАЗГАРЕ

В Карагандинском регионе вес-
на полноценно вступила в свои 
права. Днем температура воздуха 
достигает до 15 градусов тепла 
и выше. В связи с этим началось 
интенсивное снеготаяние, что 
привело к весенним паводкам.    
 

Светлана МОГАЙ,
Караганда

Как сообщила ведущий 
инженер отдела пути Ко-
станайского отделения 
магистральной сети Сан-
дугаш Ахметова, по пла-
нам в регионе планируется 
капитально отремонтиро-
вать более сорока кило-
метров железнодорожных 
путей. Основная часть –                                                                           
30,488 километра – при-
дется на участок Челгаши 
– Жанысбай – Ковыльная – Сурган. Еще 10,069 километра 
будет отремонтировано на участке Тобол – Притобольская. 

Усиленным средним ремонтом будет охвачено 30 кило-
метров путей. В том числе 17 – на участке Алкау – Шокка-
рагай, 13 – на участке Бармак – Сарыколь.  

Наконец, средним ремонтом будет охвачено шесть ки-
лометров на железнодорожных путях станции Костанай, 
и еще три будут отремонтированы на станции Аркалык. 

 – Железнодорожные пути в нашем регионе постоянно 
обновляются, – говорит Сандугаш Ахметова. – И это 
очень позитивный фактор. Ведь от состояния железно-
дорожных путей прежде всего зависит безопасность и 
бесперебойность движения. 

Фото автора

В течение двух недель руководство от-
деления грузовых перевозок, отделения   
магистральной сети, ревизорского аппа-

рата, специалисты профсоюзного актива 
проведут проверку состояния зданий и 
сооружений, земляного полотна, пути, 
переездов, а также полосы отвода, ревизию 
противопожарной безопасности. Оценит 
также состояние объектов магистральной 

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы

ВЕСЕННИЙ  ЭКЗАМЕН 
В Алматинском отделении грузовых 
перевозок и магистральной сети стар-
товал весенний комиссионный осмотр. 
В этот раз он начался со станции Отар. 
В первый же день комиссия проверит 
девять станций: Отар, Чильбастау, Копа, 
Казбек-бек, Жирен-Айгыр, Жингельды, 
Шамалган, Аксенгир, Бурундай.

ОСМОТР

ПО НОВОМУ  ПУТИ

В Костанайском регионе озвучили 
предварительные планы капи-
тального, усиленного среднего 
и среднего ремонта железнодо-
рожных путей в 2023 году. 

жиры получили увечья, то ваша 
вина возрастает многократно, 
– объяснил сельчанам ДС Белес 
Ерлан Кужумов.

Кроме того, об ответствен-
ности владельцев крупно- и 
мелкорогатого скота, остав-
ленного без надзора вблизи 
железнодорожных путей, до-
ходчиво донесла информацию 
Бахытгуль Жунусова. То, что 
за сбитую или покалеченную 
поездом скотину не только не 
будет возмещения, но еще и 
придется платить немаленький 
штраф, людям, мягко говоря, не 
понравилось. Однако приведен-
ные статьи Административного 
кодекса Республики Казахстан 
убедили. Насколько граждане 
прониклись полученной ин-
формацией, покажет время. А 
пока профилактическая работа 
с населением продолжается.

До начала профилактической работы командно-ин-
структорским составом совместно с работниками ТЧЭ-19 
разработан и утвержден график совместных проверок, 
которые проведены в подконтрольных цехах на опреде-
ление качества подготовки тормозного оборудования в 
готовых к отправлению поездах с оформлением актов. 
Также порядок включения режимов воздухораспредели-
теля вагонов, типа колодок, безрезьбовым соединителем, 
зазоры между упором авторежима и контактной планкой 
тормозной рычажной передачи авторегулятора, местам 
соединения подводящих труб тройником ТМ, ВР, ТЦ, ЗР 
авторежимов. Всего было проведено шесть проверок. 
Кроме того, контроль проверки испытаний тормозного 
оборудования при выпуске вагонов с ТОР, организованы 
внеплановые технические занятия, в которых приняли 
участие 332 работника ПТО, КП, КПТО. 

– Есть обязательные круглосуточные дежурства, ин-
структажи перед сменой. Провели внезапные проверки 
технического обслуживания и ремонта автотормозного 
оборудования на ПТО, КПТО. Сейчас будем работать над 
выявленными нарушениями, – сообщил заместитель 
начальника депо Амирхан Прманов.

ОСОБЫЙ КОНТРОЛЬ

В Екибастузском эксплуатационном 
вагонном депо подвели итоги месяч-
ника «Особый контроль – тормозное 
оборудование», объявленного с                                                                                           
1 по 31 марта. По остановкам поез-
дов из-за неисправности тормозного 
оборудования после расследова-
ния и установки причины они 
были отданы вагоноремонтным 
предприятиям.

Айдана ЕРТАЙ,
Павлодар

На мероприятии под предсе-
дательством главного инженера 
филиала ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» – «Карагандин-
ское отделение ГП» Кайроллы 
Садвакасова присутствовали 
ревизоры службы безопасно-
сти, руководители и работники 
ВЧД-14, ТЧЭ-16 предприятий, 

узлов и станций, дежурные по 
станции, локомотивные брига-
ды в количестве 120 человек.

Важные моменты в части 
обеспечения здоровых и безо-
пасных условий труда отметил 
в своем выступлении Кайролла 
Садвакасов. Он также пред-
ложил рассмотреть работу 
производственных советов, 
разработку совместных ме-
роприятий по повышению у 

работников культуры охраны 
труда.

– В связи с этим, помимо обе-
спечения надзорной деятельно-
сти в охране труда, необходимо 
делать упор на профилактику и 
на пропаганду вопросов безо-
пасности жизнедеятельности. 

Кроме того, исполняющий 
обязанности инструктора Бал-
хашского эксплуатационного 
депо Азаматом Тургумбаевым 

ВАЖНЫЕ  ТЕМЫ  НА  ПОВЕСТКЕ  ДНЯ
Вопросы социального характера и улучшения 
условий труда рассмотрены в ходе планерного 
совещания на станции Балхаш Карагандин-
ского региона.

Лана ВЕРШИНИНА,
Караганда

поднял вопросы касательно 
выплаты материальной помо-
щи работникам при выходе на 
заслуженный отдых, аренды 
спортзала, выдачи абонемен-
тов железнодорожникам в 
спортивные секции. 

По словам председателя пер-
вичной организации профсоюза 
филиала ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» – «Карагандинское 
отделение ГП» Галы Ермек-
баева, при выходе на пенсию 
сотруднику выплачивается 
пособие в размере 50 тысяч 
тенге. Также на сегодняшний 
день аренда спортивного зала 
производится на постоянной 
основе, внесено дополнительное 
время для людей, желающих 
заниматься спортом.               

сети габаритным нормам, наличие и 
действие пожарно-охранной сигнализа-
ции, объектов водо- и теплоснабжения, 
состояние трудовой и производственной 
дисциплины.

 Особое внимание будет обращено на 
локомотивное и вагонное хозяйство, а 
также вопросам охраны труда, производ-
ственной  и экологической безопасности.

 В рамках осмотра предусмотрено про-
ведение профилактических бесед с работ-
никами железнодорожного транспорта, 
местным населением и учащимися школ 
по вопросам безопасности совместно с 
представителями транспортной полиции. 
Комиссия не оставит без внимания вопросы 
социального характера, бытового значе-
ния, профсоюзные работники проведут 
беседы с работниками по вопросам вы-
полнения Коллективного договора. После 
южного направления осмотру подлежат 
внеклассные станции Алматы-1, 2, далее 
участники проверят Алтынколь – Шелек, 
Жетыген – Сарыозек, ветку Кальпе – Коксу,  
Уштобе – Матай, Матай – Актогай, Саяк – 
Актогай – Бесколь , а финальной точкой 
станет станция Достык.

 На таких крупных станциях, как Отар, 
Достык,  Актогай, Матай, Уштобе и Ал-
тынколь, пройдут узловые совещания 
со всеми причастными службами.  А по   
завершении весеннего комиссионного 
осмотра состоится расширенное сове-
щание со всеми причастными, где будет 
дана оценка каждому подразделению и 
озвучены лучшие станции, предприятия 
региона. Весенний комиссионный осмотр 
завершится 19 апреля.

Фото автора 

ПАВОДОК

БЕЗОПАСНОСТЬ

ПРОФИЛАКТИКА

РЕМОНТ

СОВЕЩАНИЕ

Аким Алматы Ерболат Досаев 
объявил о возвращении вок-
залов города в собственность 
оператора железнодорожной 
сети Казахстана в ходе встречи с 
жителями Турксибского района.

– Я принял решение, чтобы 
оба вокзала вернули ҚТЖ. У 
компании в планах провести 
ремонт, вложить средства на их 
развитие. По столетию Турксиба 
давайте рассмотрим. Акимам и 

городской комиссии поручение 
дам. Праздник большой, не-
обходимый, название района 
исходит от этой железной до-
роги, – заявил Ерболат Досаев.

Также он отметил, что оба 
вокзала – это очень важные 
системы транспортной инфра-
структуры. Поэтому площадь у 
вокзала «Алматы-1» необходимо 
привести в порядок.

– Там есть частная территория, 
которую можно обустроить 
под парковочную площадь. Я 
поручил управлению земель-

ных отношений разобраться 
– возможно, у нас получится 
построить там многоуровневые 
паркинги, чтобы освободить 
территорию от большого ко-
личества машин. Хвосты же 
образуются из-за таксистов, 
которые выстраиваются вдоль 
линии, чтобы подобрать пас-
сажиров. По трафикам нужно 
будет разобраться до конца, 
– подчеркнул Ерболат Досаев.

Напомним, в 2019 году, вок-
залы были переданы в ведение 
акимата под управлением ТОО 
«Алматыэлектротранс», которое 
также владеет тремя автопар-
ками, одним троллейбусным 
парком и обслуживает более 
50% маршрутов обществен-
ного транспорта. Однако к 
настоящему времени ремонт 
вокзалов так и не состоялся.

Фото Александра ЖАБЧУКА

БОЛЬШИЕ  ПЕРЕМЕНЫ
Же л е з н од о р о ж н ы е 
вокзалы «Алматы-1» и                                   
«Алматы-2» вернут                                                                 
АО «НК «ҚТЖ».

Айлин БАУРЖАН,
Астана

АКТУАЛЬНО

!

Анна МАРЬИНА,
Уральск
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Қазақстан Республикасы Баспасөз және 
бұқаралық ақпарат ісі жөніндегі Ұлттық 
агенттігінде тіркеліп, 1997 жылдың 
30 шілдесінде №601 тіркеу куәлігі берілді.

 Бұл – Құрметті теміржолшы Табылды Әміровтің 
70 жас мерейтойына Алматы логистикалық көлік 
академиясы басшылығының бастамасымен жүзеге 
асқан жоба болатын. Кабинеттің ашу рәсімін жасап, 
студенттер игілігіне табыстауға ардагердің өзі мен 
жақындары, теміржолшылар, жергілікті билік өкіл-
дері келді. Салтанатты рәсімде сөз алған академия 
басшылығы Т.Әмірұлының осы білім ордасының бой 
көтеруіне қосқан үлесін ерекше айтып өтіп, шәкірт-
тер тәрбиелеудегі ролін де жоғары бағалап, «Көлік 
академиясының құрметті профессоры» атағын берді.   

Сондай-ақ шараға қатысқан «ҚТЖ - Жүк тасымалы» 
ЖШС «Батыс» филиалының бас инженері Ж.Рска-
лиев, Маңғыстау облыстық  білім басқармасының 
техникалық және кәсіптік білім беру бөлімінің бас-
шысы Ж.Сармурзина, Мұнайлы аудандық ішкі саясат 
бөлімінің басшысы Ғ.Абдықадыров, Логистика және 
көлік академиясы Алматы колледжінің директоры 
А.Картаков, тағы басқа қонақтар сөз алып, күні кеше 
70 жасқа толған тарлан теміржолшыны мерейтойымен 
құттықтап, оның құрметіне ашылған пән кабинеті 
студенттердің игілігіне қызмет етеріне сенім білдірді.    

Ақтау колледжінің директоры А.Несіпқамитқызы 
1997 жылы аталмыш оқу орнының ашылуына Табылды 
Әміровтің көп еңбегі сіңгенін, кейін ұстаздық етіп 
болашақ теміржолшылар тәрбиелеу ісіне де өлшеусіз 
үлес қосқанын айтып өтіп, бүгінгі құрметке ардагер 
әбден лайық, ал теміржолшыға құрмет – жалпы 
теміржолшы кәсібіне деген құрмет деп баға берді.

Байқауға балалар А4 және 
А3 форматында салған су-
реттерін жібереді.  Жарысқа 
бейнелеу өнерінің кез-келген 
техникасын пайдалана оты-
рып, қолмен, қарындашпен, 
фломастермен, гуашь, аква-
рельмен және басқа матери-
алдармен салынған суреттер 
қабылданады. 7-8 жастағы 
балалар суреттерін еркін 
тақырыпта салса болады. 9-11 
жас аралығындағы балаларға 
«Қоршаған ортаға қамқор-
лық» тақырыбы беріледі. Ал 
12-14 жастағы балалар «ҚТЖ 
– логистикалық транзиттік 
корпорация» тақырыбында 
салған суреттерін жолдайтын 
болады. Әр қатысушы екі 
суретке дейін жібере алады 
және JPEG немесе PNG фор-
матында электронды түрде 
тапсырылуы тиіс. Ол үшін 
дайын суретті сканерлеу 
немесе суретке түсіру керек. 
Файл 5 мб-дан аспауы қажет. 
Сурет шетіне оның авторы 
туралы деректер жазылады:  
баланың аты-жөні, жасы, 
ата-анасының аты-жөні мен 
лауазымы, жұмыс орны, 
телефоны, тұрғылықты ме-
кенжайы көрсетілуі керек. 
Суреттер 27 сәуірге дейін 
ғана қабылданады. Байқау 
қорытындысы биыл 27 ма-
мырда шығарылады. 

Ұлан ОРАЗ

Байқау іріктеу және финалдық 
кезеңдерден тұрады. Қатысушы-
лар «Көңілді старт» ойындары 
бойынша жарысады. Команда-
лар арасындағы жеңімпаздар 
финалға өтеді. Жарыс 4 кезеңге 
бөлінеді. Бірінші кезеңінде фили-
алдар қызметкерлері арасында 
жарыс болады. Екінші кезеңінде 
Орталық аппарат қызметкерлері 
жарысады. Үшінші кезеңінде 
еншілес ұйымдар бақ сынаса, 
ақтық кезеңде әр кезең жеңім-
паздарының финалдық жарысы 
ұйымдастырылады. Спорт до-

дасының түрлі кезеңдеріне 10 
адамнан тұратын 3 командадан 
қатысады. Команда құрамы 
жеребе арқылы анықталады.

 Байқауға қатысуға өтініштер 
биыл 5 сәуірге дейін қабылданады. 
Іс-шараның өтуіне әлеуметтік 
саясат бөлімі жауапты. ҚТЖ-да 
спортты дамыту, салауатты өмір 
салтын насихаттауға әуелден 
басты көңіл бөлінеді. Бұл спорт-
тық мереке де компанияның 
осы бағыттағы саясатын жүзеге 
асыруға септік етеді. 

Ұлан ОРАЗ

ДӘСТҮРЛІ   
БАЙҚАУ 
БАСТАЛДЫ  

 «ҚТЖ» ҰК» АҚ-да 
жылдағыдай «Балау-                     
са болашақ» балалар 
мен жасөспірімдердің 
онлайн сурет байқауы 
басталды. Оған ком-
панияның Орталық 
аппараты мен еншілес 
ұйымдары қызмет-
керлерінің 7-14 жас 
аралығындағы бала-
лары қатыса алады. 

ТЕМІРЖОЛШЫ   КӘСІБІНЕ   ҚҰРМЕТ
Орта буын теміржол мамандарын даярлайтын Ақтау көлік кол-
леджінде теміржолшының құрметіне арнайы пән кабинеті ашылды. 
Енді білім ордасында өңірге белгілі ардагер-теміржолшы Табылды 
Әміров  атындағы «Теміржол көлігінде  тасымалдауды ұйымдастыру 
және қозғалысты басқару» кабинеті жұмыс істейді. 

Теміржолшы атындағы пән кабинетіне ардагердің 
еңбек еткен жылдары қолданған дүниелері, жазған 
жинақтары, марапаттары, фотоархиві, сондай-ақ 
жазу үстелі,  формасы, қаламы мен сағаты, пап-
касы, тіпті  радиоқабылдағышына дейін жұмыс 
құралдары қойылған. 

Шахида ЖҰМАН, Маңғыстау
 Суретті түсірген автор 

В рамках акции по всем офисам 
группы компаний установлены 
контейнеры для сбора отслуживших 
свой срок  батареек.

– Цель этой доброй акции – защита 
окружающей среды. На технических 
занятиях мы рассказываем работни-
кам о необходимости переработки 
и утилизации, а также об опасности 
содержимого батарейки. Многие 
принимают активное участие, вносят 

свой вклад в защиту и сохранение 
природы, – сообщили в группе по 
охране труда и производственной 
безопасности ҚТТ.

Одна батарейка – это источник 
опасности для человека и природы, 
она разлагается 100 лет, содержит 
тяжелые металлы, которые могут 
загрязнить 400 литров воды, 20 ква-
дратных метров земли. Это территория 
обитания двух деревьев, двух кротов, 

С начала года профсоюзным 
комитетом оказана благотвори-
тельная помощь 22 работникам 
филиала. Также были закуплены 
подарочные сувениры восьми 
воинам-интернационалистам ко 
Дню вывода войск из Афгани-
стана. Это охранники объектов 
стрелковых команд на станциях 
Сарыозек, Уштобе, мобильной 
группы оперативного реагирования 
и пенсионер Кадыржан Туленгу-

тов, проработавший   всю жизнь 
в алматинском филиале ВЖДО. 

Также с воинами-афганцами про-
ведена тематическая встреча «Мы 
помним и не забываем». Их имена 
вошли в историю предприятия: это 
Болатжан Туганбаев, Рустембек 
Байжакашов, Ермек Жылкыбаев, 
Ертыстук Калдарбаев, Досберген 
Алимжанов, Вахит Магауев и Фар-
хат Тулукбаев.

 – Человек всегда должен чув-

ЗДЕСЬ  СЛЫШЕН  
ГОЛОС  КАНУВШИХ  ВРЕМЕН…

Музей железнодорожников в Уральске был открыт в 
октябре 1994 года в честь 100-летия первой железной 
дороги по территории современного Казахстана. 
Сегодня здесь имеется так много экспонатов, что 
им тесно и требуется расширение площади. 

Инициатором создания музея 
был начальник Уральского отделе-
ния грузовых перевозок Омиртай 
Сахтанов, возглавил его труженик 
тыла, Почетный железнодорожник 
КазССР Михаил Надточий, который 
уже 29 лет является бессменным 
лектором на общественных началах. 

Первоначально музей располагал-
ся в одной комнате 24 квадратных 
метра, постепенно «прирастал» 
площадями соседних кабинетов 
и на сегодняшний день занимает 
100 квадратных метров, плотно 
укомплектованных различными 
экспонатами. 

В музее имеются три действую-
щих макета первых паровозов, а 
также электровоза, прожекторного 
светофора, первичные и вторичные 
часы, по которым паровозы давали 
сигналы, а горожане узнавали 
время, сигнальные приборы, 
станционный колокол, аппарат 
Морзе. Есть 20 старотипных сиг-
нальных приборов, установлено 
25 стендов, посвященных исто-
рии каждого железнодорожного 
предприятия Уральского региона, 
и 12 витрин с 300 фотографиями, 
орденами, предметами старины, 
используемых железнодорожни-
ками в работе. 

Музей железнодорожников в 
Уральске неоднократно занимал 
призовые места в смотрах-конкурсах 
различного ранга. В частности, в 
Республиканском смотре-конкурсе 
общественных музеев 2012 года 
стал победителем, в 2015 году занял 
второе место в смотре-конкурсе 
железнодорожных общественных 
музеев, в 2017-м в Республиканском 
смотре-конкурсе общественных и 
ведомственных музеев – диплом 
второй степени, в 2019 году – второе 
место по Западно-Казахстанской 

области, вошел в Атлас малых музеев 
Приуралья. К слову, с помощью 
Уральского музея железнодорож-
ников были открыты музеи на 
станции Илецк и на территории 
Уральского эксплуатационного 
локомотивного депо. 

Надо сказать, что сотрудники 
музея выполняют еще и просве-
тительскую работу. Темы лекций 
разработаны Михаилом Надточим 
в соответствии с Национальным 
проектом «Ұлттық рухани жаңғыру» 
на темы: «Великое кыпчакское госу-
дарство», «Золотая Орда», «Первое 
Казахское ханство», «Историческое 
Приуралье», «Первая железная 
дорога Казахстана» и другие. 

Музей железнодорожников поль-
зуется популярностью у горожан. 

– За 2022 год в музее прошло 
88 экскурсий, которые посетили 
1 627 человек, в том числе желез-
нодорожники и их дети – более 
600, остальные – работники го-
родских учреждений, школьни-
ки, студенты и военнослужащие 
воинских частей, расположенных 
в Уральске. С начала нынешнего 
года музей посетили более 400 
человек, прочитано 22 лекции на 
различные исторические темы. 
Только за последние 10 лет музей 
посетили более 15 000 человек, а 
всего за 29 лет его работы – около 
40 тысяч, – поделилась менеджер 
музея Гульбаршин Мангитаева. – 
На сегодняшний день достаточно 
остро стоит вопрос расширения его 
площадей или переноса в более 
обширное помещение. Надеемся 
на его решение в этом году, ведь 
в 2024-м ему исполнится 30 лет, 
и хотелось бы юбилей встретить 
достойно.

Анна ПАНИЩЕВА, Уральск
Фото автора 

Мероприятие открыл предсе-
датель филиала «Астана» Серик 
Сарсекеев. Он проинформировал 
участников о проделанной работе 
в минувшем году и его текущей 
деятельности. Напомнил, что 
постановлением генерального 
совета Федерации профсоюзов 
Республики Казахстан 2023 год 
объявлен: «Годом безопасного 
труда». 

– В текущем году Всемирный 
день охраны труда, который мы 
отмечаем ежегодно 28 апреля, 
пройдет под лозунгом «Безопасная 
и здоровая рабочая среда – осно-

«ҰМТЫЛFEST» –
 СПОРТ МЕРЕКЕСІ

 Сәуір айынан бастап 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ әкімшілік 
ғимаратының спорт за-
лында «ҰмтылFest» спорт-
тық іс-шарасы басталды. 
ҰмтылFest – бұл Компа-
нияның орталық аппара-
тының, филиалдары мен 
еншілес ұйымдарының 
қызметкерлері арасын-
дағы жарыс.

ЦЕЛЬ  ДОБРОЙ АКЦИИ – ЗАЩИТА ОКРУЖАЮЩЕЙ СРЕДЫ
Свыше 30 килограммов батареек за 2022 год пере-
дало АО «Қазтеміртранс» для утилизации в специа- 
лизированные организации. В экологическом 
проекте «Сдай батарейку – спаси ежика» не первый 
год принимает участие как АО «НК «ҚТЖ», так и все 
дочерние организации. 

СОЗДАНИЕ  БЕЗОПАСНОЙ  ТРУДОВОЙ  АТМОСФЕРЫ 
В научно-технической 
библиотеке ҚТЖ состоя-
лось очередное заседание 
совета профсоюзной 
организации железнодо-
рожного узла «Астана».

 ВО  ИМЯ  СПРАВЕДЛИВОСТИ 
Работа первичной профсоюзной организации ТОО 
«ВЖДО» Алматы построена на единстве членов 
профсоюза, продвижении принципов социальной 
справедливости и защите интересов человека труда.

вополагающий принцип и право в 
сфере труда».  Данная тема выбрана 
не случайно. Ведь в июне 2022 
года Международная конференция 
труда приняла решение включить 
«безопасность и гигиену труда» в 
систему основополагающих прин-
ципов и прав в сфере труда МОТ. В 
связи с этим основополагающими 
были объявлены Конвенция о 
безопасности и гигиене труда и 
производственной среде № 155 и 

Конвенция об основах, содействую-
щих безопасности и гигиене труда 
№ 187, – отметил Серик Сарсекеев.

Кроме того, с докладом на тему 
«О Комплексных мероприятиях по 
улучшению условий безопасности и 
охраны труда на 2023 год в АО «Пас-
сажирские перевозки» участников 
заседания ознакомил председатель 
профсоюзной организации   филиа- 
ла   АО «Пассажирские перевозки» 
– «Экспресс» Кайрат Майдин.  

Он призвал председателей проф- 
союзных организаций принять 
активное участие в составлении 
комплексных мероприятий по 
улучшению условий охраны труда 
на рабочих местах на 2024 год.

В ходе заседания участники 
совета филиала «Астана» утверди-
ли – исполнение сметы филиала 
за 2022 и на 2023 годы. По всем 
вопросам повестки были приняты 
соответствующие постановления 
совета филиала «Астана».

Также Серик Сарсекеев побла-
годарил всех участников акции 
по сбору вещей для поддержки 
малоимущих семей филиала «Акмо-
линского отделения магистральной 
сети» – «Астанинская дистанция 
пути», которая прошла в рамках 
Всемирного дня социальной спра-
ведливости.

Айлин БАУРЖАН 
      Фото Александра ЖАБЧУКА 

    

ствовать поддержку и знать, что в 
профсоюзе ему помогут и делом, 
и словом. Доверие же работников 
к профсоюзу  будет расти только 
тогда, когда профсоюзным коми-
тетом на месте будет приниматься 
законные и грамотные решения, 
– говорит председатель  профкома 
ТОО   «ВЖДО»  Алматы  Мурат 
Амиргазинов.

Он считает, что от профсоюзных 
работников требуется высокая 
компетентность в делах, умение 
принимать оптимальные решения 
при возникновении конфликтных 
ситуаций в коллективе, находить 
убедительные доводы в защиту 
интересов человека труда.

По мере необходимости  Мурат 
Амиргазинов выезжает в стрел-
ковые подразделения. В каждой 

стрелковой команде филиала 
имеются профгруппорги и тех-
нические инспекторы по охране 
труда. В его компетенцию входят 
решение социальных вопросов 
работников, организация безопас-
ного рабочего процесса, улучшение 
условий труда. При этом работа с 
администрацией строится только 
в конструктивном ключе.

 Безусловно, профсоюзный комитет 
постоянно осуществляет контроль 
за выполнением Коллективного 
договора и соблюдением трудового 
законодательства. В филиале имеется 
производственный совет внутреннего 
контроля по безопасности и охране 
труда и комиссия по разрешению 
трудовых споров.

Елена КОЛДАСБАЕВА,
 Алматы

одного ежика и нескольких тысяч 
дождевых червей. В мире ежегодно 
производится свыше 20 миллиардов 
батареек. Такое количество может 
покрыть площадь 5 000 футбольных 
полей, или равно линии Великой Ки-
тайской стены, умноженной на 114.

Сотрудники отметили, что раньше 
была проблема в незнании, что делать 
с использованными батарейками. 
Все очень просто: их нужно собирать 
и сдавать на утилизацию.

Благодаря проекту «Сдай бата-
рейку – спаси ежика» за прошлый 
год работники АО «Қазтеміртранс» 
собрали 31,849 килограмма бата-
реек, которые были переданы на 
утилизацию в специализированные 
организации.

Алуа ТЛЕУБАЙ, Астана


